

不同耐铝性玉米自交系的营养特性

李德华^{1,2};贺立源²;李建生³;刘武定²

1.孝感学院生物系 湖北孝感432100; 2.华中农业大学资源环境学院 湖北武汉430070; 3.中国农业大学农学与生物技术学院 北京100094

The characteristics of nutrition in maize with different Al-tolerant

LI De-hua^{1,2}; HE Li-yuan²; LI Jian -sheng³; LIU Wu-ding^{2*}

1 Dept. of Biology of Xiaogan Univ.; Xiaogan; Hubei 432100; China; 2 College of Resour. and Environ. Sci of Huazhong Agric. Univ.; Wuhan 430070; China; 3 College of Agron. and Bio-tech.; CAU; Beijing100094; China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (2840KB) HTML OKB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 采用溶液培养方法,研究了三类不同耐铝性玉米自交系的营养特性。耐铝自交系根系对 Ca^{2+} 、 Mg^{2+} 的平均吸收速率与对照相同或略有提高,而多数敏感自交系显著下降。铝处理后,各自交系对磷的吸收能力均呈下降趋势,铝敏感自交系降幅相对较大。各自交系对钾的吸收表现不一,与自交系耐铝性无明显关系。根系和地上部铝含量随铝处理浓度增加而增加,且敏感自交系根系铝含量增幅较大。植株吸收的铝主要集中在根系部位,自交系地上部相对铝含量与耐铝性无相关关系。铝处理可使多数自交系根系钙、镁含量降低,但耐铝自交系与对照无显著差异。铝处理后,地上部钙含量均高于根系;铝处理可显著降低耐铝自交系根系镁含量,但地上部相对镁含量高于敏感自交系。铝处理下,多数自交系根系钾含量有所降低,但与耐铝性无相关性。铝处理可使多数自交系根系和地上部铁、锰、铜、锌含量降低,不同耐铝性自交系类型间具有差异。

关键词: 自交系玉米 铝胁迫 营养特性 自交系玉米 铝胁迫 营养特性

Abstract: The characteristics of nutrition was studied in maize of inbred lines with different Al-tolerance by soluble culture. The results indicate that the average absorption rates of Ca^{2+} , Mg^{2+} of Al-tolerant inbred lines were similar or slightly higher than that of CK, however the absorption rates decreased significantly in Al-sensitive inbred lines. The absorption capability of phosphorus of inbred lines tended to decline after treated with Al, and the Al-sensitive inbred lines decreased more sharply. The absorption capability of K^{+} of inbred lines was difference, the Al contents in plant were higher than that CK when treated with Al and increased with Al rates. and Al contents in root of Al-sensitive inbred lines increased more than that of Al-tolerant inbred lines. Al absorbed by plant mainly concentrates in roots under Al stress. There was not correlation between the relative Al content in shoot and the Al-tolerant ability. The contents of Ca and Mg in most inbred lines decreased except Z01 and Z07 (both Al-tolerant inbred line) when treated with Al and the content of Ca in shoot of inbred lines were higher than that in root, but not difference found in them. The Mg content in root of Z01 (Al-tolerant) dropped significantly with Al treatment, but relative Mg content in shoot of Z01 was higher than that of Z02 (Al-sensitive). The K content of inbred lines with Al treatment slightly reduced, however, the relative content of K wasn't consistent with Al-tolerance ability. The content of Fe, Mn, Cu and Zn of inbred lines showed same declining trend by Al treatment, but the difference of relative content among three kinds of inbred lines in the experiment was found.

Keywords:

引用本文:

李德华^{1,2};贺立源²;李建生³;刘武定².不同耐铝性玉米自交系的营养特性[J] 植物营养与肥料学报, 2004,V10(4): 374-LI De-hua^{1,2}; HE Li-yuan²; LI Jian -sheng³; LIU Wu-ding².The characteristics of nutrition in maize with different Al-tolerant[J] Acta Metallurgica Sinica, 2004,V10(4): 374-

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章